
ביחד ננצח

תמונות מספרות

אומרים ש"תמונה אחת שווה אלף מילים". המלחמה 
הזאת סיפקה לנו הרבה מאוד תמונות. בואו נקשיב 
לתמונות, ובואו נקשיב ללב של עצמנו וננסה להבין 
מה עושות לנו התמונות הללו. יש תמונות מהסוג הזה, 
כמו תמונה של אלפי יהודים שיוצאים על נשיהם וטפם 
בלילה חורפי קר כדי לקבל בתרועות ובאהבה ובחום 
את אחיהם החוזרים מן השבי, או כמו תמונה של חיילים 
ואזרחים דתיים וחילונים רוקדים יחד, או כמו תמונה של 
הכנסת ספר תורה בקיבוץ. מה עושות לנו התמונות 

הללו? כמה טוב ונעים לראות את 
זה. כמה מחמם את הלב.

לעומת זאת, מה עושות לנו 
תמונות של דיון סוער בכנסת, 
או  מכוערת,  הפגנה  של  או 
הטחת  וצעקות,  ויכוחים  של 
האשמות – מה זה עושה לנו, 

ולא משנה בצד של מי אנחנו? זה 
עושה רק רע, פוצע את הלב, מוריד את החשק, 

מחליש.

התמונות מהסוג הראשון נותנות כוח לחיילים בחזית, 
למשפחות שבבית, למשפחות שנעקרו מבתיהן, הן 
נותנות תקווה, הם מפילות פחד על האויב; והתמונות 
מהסוג השני בדיוק להיפך. זה לא רק מיותר, זה גם 
ממש מזיק, מזיק לבריאות, מזיק לביטחון, ממש מסוכן.

אז קודם כול, אנחנו לא חייבים לראות דברים שעושים 
לנו רע. אנחנו לא חייבים להתעלל בעצמנו, ואנחנו לא 
חייבים לתת לכלי התקשורת להתעלל בנו. בשביל 
מה? בשביל מה לראות את כל הרע הזה? בשביל מה 
לחוות את כל הרגשות השליליים הללו? צריכים לראות 
רק דברים שעושים לנו טוב. להסתכל ולהתמקד רק 

בתמונות מהסוג הראשון. אם לא נרצה ולא נחפש את 
התמונות של הפירוד, אם נצעק "די", תפסיקו להתעלל 

בנו, זה בסוף ישפיע.

מה שלא הולך במוח...

אבל מעבר לכך, אנחנו לא רק רוצים לרואת תמונות 
טובות אלא אנחנו רוצים לייצר תמונות טובות, לייצר 

מציאות טובה.

התמונות שראינו עד לשמחת תורה האחרון היו 
לצערנו בעיקר מהסוג השני. תמונות רעות. תמונות 
שעושות לנו רע. על התמנות של שמחת תתורה 
עצמו אין מה לדבר. אך הנסיבות 
הרבים  בעוונותינו  הקשות 
פיה,  על  הקערה  את  הפכו 
ומאז אותו היום הקשה כולנו 
רואים את התמונות הנפלאות 
של  והשמחה,  האחדות  של 
המסירות והאהבה, של האמונה 
ושל העוצמה הפנימית של הנתינה 
אנשים מתאחדים,  אנשים מתקרבים,  והחסד. 
אפילו זוגות פרודים מוצאים את הדרך להתעלות 
בשעה הקשה ולהתמקד במשותף. פתאום מקבלים 
פרופורציות על החיים ומבינים שכל המריבות הקטנות 

של יום האתמול, באמת באמת חסרות משמעות.

אבל למה אנחנו צריכים לעבור אסון כל כך נורא 
בשביל לראות תמונות של אחדות? האם ישנה דרך 
אחרת? מה נעשה אחרי המלחמה? האם התמונות 
הטובות ישובו וייעלמו מחיינו ויחזרו התמונות הרעות? 
מה אפשר לעשות כדי שגם ביום שאחרי נמשיך לראות 

אחדות אהבה שמחה, תמונות שעושות לנו טוב?

אז כמו שאומרים: "מה שלא הולך במוח הולך בכוח". 
מה שלא זכינו להבין מתוך שלום ושלווה, נאלצנו להבין 

מתוך כאב דם ומלחמה. ובשביל שזה לא יקרה יותר 
לעולם, אנחנו חייבים לחפש ולמצוא את הדרך של 
המוח, הדרך לגשר ולאחד ולהתחבר גם בלי אסון נורא, 
את הדרך לאהוב ולהקשיב גם בלי חרב על הצוואר. 
אנחנו רוצים לראות רק את התמונות הטובות גם לאחר 

המלחמה מתוך שלום ושלווה!

האיחוד המחודש

בין הבנים של יעקב אבינו הייתה מחלוקת קשה, 
מחלוקת שהובילה לפירוד עד שהם לא יכלו אפילו לדבר 
אחד עם השני: "ולא יכלו דברו לשלום". הפתרון היחיד 
כבר אז היה לשבת ולדבר, ללבן את האמת, יש להם 
אבא צדיק שמידתו היא מידת האמת, הם יכלו לשבת 
עם האבא ולדבר ולהקשיב זה לזה עד שמיישבים את 

כל המחלוקות עד שחוזרת האהבה והאחווה.

אבל הם לא ראו את המשותף ש"כולנו בני איש 
אחד נחנו", אלא הם בחרו בדרך של מלחמת האחים 
והביאו סבל רב מאוד לעצמם ולאביהם. וכשזה לא 
הלך במוח, זה היה חייב ללכת בכוח. יוסף הביא אותם 
למצב מאוד מאוד לא נעים של שבי ומאסר כדי לאחד 
ביניהם, כאשר התביעה שלו הייתה להביא את האח 
הנוסף שהיה חסר: את בנימין. מדוע התעקש יוסף 
שהאחים יביאו את בנימין? וזה קשה בעיקר לאור 
העובדה שיוסף כל כך אהב את אביו, וידע עד כמה 

הדבר יסב לו צער.

מסביר רבי נתן מברסלב דבר נפלא: "שלחו מכם 
אחד וייקח את אחיכם ואתם האסרו וייבחנו דבריכם 
האמת איתכם". לא רציתם להתאחד ולברר את האמת 
"האמת איתכם" בשבתינו בשובה ונחת בארצנו, עכשיו 
ניאלץ להתאחד בארץ נכר, מתוך בור הכלא והגלות, 
מתוך פחד, ועכשיו נברר את האמת "האמת איתכם".

עצם הקריאה של יוסף להתאספות של השבטים כבר 
הביאה אותם לחשבון נפש ולהבנה: "אשמים אנחנו". 
אבל התהליך לא יושלם עד שכל בני ישראל של אותו 
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שאלות שנשאלו בקו ההלכה

אדם שאכל כזית לחם ביותר משיעור של כדי 

אכילת פרס )כלומר שאכל 27 גרם ביותר מ7 דקות( 

האם יברך ברכת המזון?

נחלקו בזה הפוסקים האם צריך לברך ברכת 
המזון או לא, ולהלכה אם ישנה אפשרות 

בידו לאכול כעת כזית בתוך השיעור 
הנ”ל יאכל כעת ויברך ברכת המזון. 
כך דעת מרן הרב אלישיב זצ”ל )אשרי 

האיש פרק ל”ז סעיף קטן ד’(. ואם 

אין לו עוד כזית באופן שאינו יכול 
לאכול עוד, לא יברך בפיו אלא יהרהר 

את הברכה בליבו כף החיים )סימן ר”י סעיף 
קטן ז’, ובן איש חי פרשת מסעי אות ו’(.

מה מברכים על לחם שנעשה מקמח “טף”?

קמח הטף הינו קמח שנעשה מקטנית המצויה 
באתיופיה, ובני העדה נוהגים לעשות ממנו לחם, 
ומומחי התזונה משבחים אותו שיש בו ערך תזונתי 
רב, וקטנית זו הנקראת טף אינה נאכלת אלא בצורה 
זו בלבד, ומגדלים קטנית זו על מנת לעשות ממנה 
עיסה ולאפות אותה, ועל כן ברכת לחם זה בורא פרי 

האדמה. )על פי דברי הילקוט יוסף סימן ר”ד אות ו’(.

אכלתי בשרי ולאחר כמה שעות לפני שעברו שש 

שעות בירכתי על מאכל חלבי, מה אעשה, האם 

אטעם מהמאכל החלבי כדי שלא תהיה ברכתי 

לבטלה, או שלא אטעם כדי להינצל מאיסור 

בשר וחלב?

תהיה  ולא  מהמאכל  לטעום  עדיף 
ברכתו לבטלה, משום שאיסור ברכה 
לבטלה הינו איסור מן התורה ואילו 
איסור אכילת חלב לאחר בשר אסור 

מדרבנן. )הליכות עולם חלק ז’ עמ’ ל’(.

לאחר שטעמתי מהחלבי האם אני יכול 

להמשיך ולאכול כעת את המאכל?

לאחר אכילת בשר יש להמתין שש שעות שלימות, 
ולכן אף אם טעם בטעות מהתבשיל החלבי, עדיין חל 
עליו האיסור להמשיך לאכול, כי עדיין יש חשש של 
איסור בשר בחלב, שאם נשאר בשר בין השיניים ואוכלם 

יחד יעבור איסור, לכן רק יטעם ויפסיק.

חוטי הציצית שלי ארוכים מאד, האם אני יכול 

לגזוז אותם במספרים של ברזל?

נהגו להיזהר לכתחילה שלא לגזוז את חוטי הציצית 

על ידי סכין או מספרים של ברזל, משום שנאמר לגבי 
אבני המזבח “לא תניף עליהם ברזל” ולכן נזהרים גם 
בברזל. לכן ראוי להקפיד לחתוך רק במספרים קרמיים, 
או לחתוך בפיו אבל לא לחתוך בסכין או מספריים של 

ברזל. כף החיים )פלאג’י סימן י’ אות י”ב(

אני רוצה לקנות שמן זית שמייצרים בכפר ערבי או 

דרוזי, האם צריך שתהיה על זה כשרות או שאפשר 

לקנות גם ללא הכשר?

בזמנינו שישנה תעשיה עניפה וישנם גם הרבה שיטות 
לרמאות את הלקוח, אין להקל בכך אלא צריך כשרות 
או שיראה בעיניו את התהליך כגון שיסחט הגוי בפניו 
את הזתים. מכיון שכיום ישנו חומר שממזג בין שמנים, 
יתכן ומיזגו בשמן זה בצורה בלתי חוקית שמן מן החי 

ואין על כך פיקוח ועל כן חייב כשרות.

שכחתי לברך ברכות השחר בבוקר עד מתי אני 

יכול לברך ברכות השחר?

מי שנאנס ולא בירך ברכות השחר בבוקר יכול לברך 
את כולן במשך כל היום. ויש אומרים שיכול לברך אותם 
גם בלילה אחר צאת הכוכבים עד שילך לישון, ואף 
שיש חולקים המברך יש לו על מה לסמוך. )עי’ יחוה 
דעת חלק ד’ סימן ד’ וילקוט יוסף סימן מ”ו סעיף כ”ה( משנה 

ברורה סימן נ”ב סעיף קטן י’.
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הנסיון מביא את האדם להתרוממות

כאשר האדם נמצא במצב שהוא זקוק לעזרה הוא 
מנסה את כל הדרכים שעל ידם הוא יוכל להיחלץ 
ממצבו העגום ולהיוושע, והוא משתדל לא לחסוך בשום 

מאמץ שיוכל להיעזר בו, והעיקר שהוא 
כבר יצא מן המיצר אל המרחב, 
ובאמת כשנתבונן ביוסף הצדיק 
נוכל ללמוד מדרכיו והליכותיו 
מוסר השכל ולימוד עצום לדעת 
להתחזק בכל מה שעובר עלינו, 
שהרי יוסף היה הבן הנבחר של 
גדולה  הייתה  ומעלתו  יעקב 
ולפתע  האחים,  יותר משאר 
הוא נקלע למצב שהוא בכלל 
לא חשב עליו הן בזה שהאחים 
מכרו אותו לעבד שהוא הביזיון 
הכי גדול מאיגרא רמא לבירא 
עמיקתא, ושם הוא מתנסה ניסיון 

בתוך ניסיון עם אשת פוטיפר ולבסוף 
הוא שוב פעם חוזר לשבת בבור הלא עול בכפו, 

הלא כל מי שרואה את מהלך הדברים תפעם רוחו 
מהו הסוד של יוסף הצדיק ומהיכן הוא שאב את הכוח 

להתמודד עם כאלה מעברים ונסיונות? 

האמת שלעולם לא נוכל להבין מה זה יוסף הצדיק 
אך מעט מן המעט בכדי שנוכל אנו להתחזק לעצמנו 

ננסה בכל זאת ללמוד קצת מיוסף הצדיק, וההסבר 
בזה מדוע כל אדם כשמגיע לידי ניסיון, יהיה הדבר 
קשה עליו עד מאוד להתמודד עם המשבר או הניסיון 

אליו נקלע?

הסיבה היא פשוטה כי הוא 
מאמין שהוא יוכל לצאת מזה 
בכוחות עצמו והוא נוכח לדעת 
פעם אחר פעם שכל מאמציו 
ניסיונותיו  וכל  לשווא,  הם 
להיחלץ מן המיצר עולים לו 
בתוהו, כי האמת שכל ניסיון 
זה ה' שולח לאדם וכמו שהוא 
הביא את הניסיון כי יש לו בזה 
מטרה אזי כל עוד שלא יושג 
המטרה הניסיון לא יפטר, נמצא 
שבכל ניסיון האדם צריך קודם 
כל לדעת שמאת ה' הייתה זאת, 
ולאחר מכן לבקש מה' שיראה לו מה עליו לתקן. 
יוסף הצדיק הייתה לו אמונה חזקה בבורא עולם 
שהכול נעשה עם חשבון וכל מה שעבר עליו ישר היה 
עושה תשובה, כפי שרש"י פירש בתחילת פרשת וישב: 

"שהיה רואה באחיו שהיו אוכלין אבר מן החי ומזלזלין 
בבני השפחות לקרותן עבדים וחשודים על העריות 

ובשלשתן לקה. על אבר מן החי נענש בכך שנאמר 
עליו 'וישחטו שעיר עזים במכירתו ולא אכלוהו חי כדי 
שילקה בשחיטה, ועל דיבה שספר עליהם לשון הרע 
שקורין לבני השפחות עבדים נענש שלעבד נמכר יוסף. 
ועל העריות שספר עליהם נענש שהתנסה באשת 
פוטיפר". ולכל מצב שאליו נקלע ידע ישר לעשות 

תשובה על אותו עוון כביכול שבגינו קרה אותו צער.

ואדרבא יוסף הצדיק כל כך היה דבוק בשכל זה 
שהכול זה ה', ומובא בשם גדולי ישראל שיוסף הצדיק 
התפלל שֶׁשַׂר המשקים ישכח את אשר ביקש ממנו 
שיזכירו לפני פרעה, אלא הוא סמך רק על ה' והאמין 
שיש לו מה לתקן והיה שמח בקשיים כי הוא כרגע נעשה 
יותר זך ויותר נקי וממילא אין שום מקום לעצב, וכשסר 
הקלקול ונתתקן העוון ונמחל החטא, אז ממילא הוא 
שוב פעם חוזר ופי כמה ממה שהיה עד עתה ונעשה 
מלך על כל מצרים ונעשים לו הדברים ברורים מדוע 
היה עליו לתקן דוקא בצורה זו של ירידה למצרים כמו 

שאמר יוסף לאחיו: כי למחייה שלחני ה' למצרים.

כללו של דבר שמיוסף הצדיק למדנו מהו השכל 
שאיתו יוקל לאדם להתמודד עם כל ניסיון ומה עוד 
שעל ידו הוא יזכה להתרומם יותר ממה שהיה עד 
עתה. שהרי זה ברור שאם האדם מקבל את רצון ה' 
באהבה אזי ה' נעשה קרוב אליו יותר ממה שהיה עד 
עתה כי אם בצרה הוא נשאר דבוק ונאמן רק לאמונה 
בה' אזי מגיע לו שיושפע עליו שפע של דעת ושמחה 

עד בלי די אכי"ר.          

מהו הסוד של 
יוסף הצדיק 
ומהיכן הוא 

שאב את הכוח 
להתמודד עם 
כאלה מעברים 

ונסיונות?
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ענשו של שיכור

מנהגם של הגויים בכל ארצות אירופה, כמו בכל מקום 
אחר, היה מדי ערב, לאחר שהיו מסיימים את עבודתם, זה 
בשדה וזה ברפת או בכל מלאכה, ללכת אל בית המרזח 
המקומי ולהזמין לעצמם משקאות חריפים. שותים לשכרה, 

עד שדעתם היו מטרפת עליהם מרוב שכרות.

במקרים הטובים היו האיכרים השתויים יוצאים בזמר 
של שיכורים ובמחול משחקים בדרכם לביתם, ובמקרים 
הפחות טובים היו הללו שוברים כלים בחמתם, הורסים 
את השולחנות והכסאות בבית המרזח ומנפצים את 

הזגוגיות בחלונות.

ביקורים תכופים אלו של האיכרים הגויים בבתי המרזח 
היו עולים להם הון רב, ופעמים שהיו מכלים שם את כל 
משכורתם ממש. המשקאות החריפים היו נרכשים בסכומי 
כסף גדולים, ועלויות תיקון כל הנזקים שהזיקו בשכרותם 
עלו להם בממון רב, כל זאת מלבד נזקים ישרים ועקיפים 
שהיו סובלים כתוצאה משכרותם: בגדים קרועים ובלואים, 

פציעות חמורות שעיכבו אותם מלעבוד וכדומה.

היו בודדים מגויי העיירה שהתנזרו מהמשקאות החריפים. 
בראותם את הנזקים העצומים ששתייה זו גורמת, נמנו 
את  לעצור  כדי  הכל  לעשות  שעליהם  וגמרו  הללו 
ההתנהגות הקלוקלת של שאר האיכרים ולמגר אותה כליל. 

לאחר מחשבות על הדרך בה ניתן לעצור את הנגע, 
החליטו שהעצה היחידה לכך היא "פסק הלכה" ברור 
ומוחלט של הכומר המקומי שיאסור על בני קהילתו 
לשתות משקאות חריפים, וכל השותה ייענש בעונש חמור.

אם ייצא דבר הכומר ודתו לאסור בכל תוקף שתיית 
משקאות חריפים ולהעניש את השותים, הרי שאיש מכל 
הכפריים, המאמינים האדוקים, לא יהין להפר את צו 
הכומר ולהסתכן בכך שהכומר יכריז עליו כחוטא ופושע, 
ואולי אף יאסור עליו להיכנס אל בתי תיפלתם, ובוודאי 

שלא ירצה להיענש בעונש החמור שיטיל עליו הכומר.

עלו הללו אל הכומר ושטחו בפניו את צרתם של 
האיכרים, ורמזו לו לכומר רמז ברור ועבה שכדאי לו 
לטפל בתופעה, שכן גם תרומותיהם של האיכרים לבתי 
התיפלה, משם מגיעה משכורתו של הכומר, נמוכות 
ביותר, בשל כך שכל כספם הולך לטמיון בבתי המרזח.

הכומר הזדהה מאד עם הדברים שנאמרו לו, אך כאיש 
שמציג את עצמו כרודף צדק ויושר, נענה ואמר להם: 
אני איני יכול לקבל את עצתכם מבלי לשמוע מקודם 

את הצד השני.

לא הבינו המתלוננים מי הוא הצד השני שיש לשמוע 
כאן, וכי מבקש הוא הכומר לשמוע את חוות דעתם של 
המוזגים בבתי המרזח?! אולם הכומר לא 

איחר מלהסביר להם: "רצוני לשמוע את דברי המשקאות 
החריפים עצמם! הוא הסביר להם בניחותא: הלא  תדעו 
כי מזיר אני את עצמי מן היין בפרט ומכל המשקאות 
החריפים בכלל. מעודי לא טעמתי אותם ואין לי מושג מה 
הוא הכוח המושך שיש בהם. עתה, שמבקש אני לאסור את 
שתיית המשקאות החריפים, דומה כי עלי לחרוג ממנהגי 
ומקודם אצטרך לטעום ולשתות כמה וכמה כוסיות מכל 
סוג וסוג, כך אדע את טעמם ואוכל לחרוץ את גזר דינם.

השתוממו הגויים לשמע דברי שטות אלו שיצאו מפי 
הכומר, אך כמובן חששו מלענות לו. אם יענו לו דברים 
שאינם לפי כבודו, יעמידו עצמם בסכנה. שתקו איפוא הללו 

והנהנו בראשם כפי שמסכימים להמצאתו של הכומר.

כיון שנפלה ההחלטה אצל הכומר הוא ביקש להזדרז 
ולהקדים ל'מצוה' זו שבאה לידו. מיד עשה דרכו לבית 
המרזח. המוזג עמד מוכה תדהמה בראותו את האורח 
שבא לפקוד את בית המרזח: הכומר בכבודו ובעצמו! 
הכומר לא הרחיב בדיבורים, הוציא את ארנקו התפוח 
ושלף משם שטרות כסף אותם נתן למוזג תמורת כך 
שימזוג לו את כל סוגי המשקאות החריפים שיש לו בבית 

המרזח, מבלי להחסיר אפילו אחת מהם.

הכומר התיישב ליד אחד משולחנות העץ הגסים, והמוזג 
החל לשרתו בנאמנות. תחילה הגיש לפניו כוסות של יין 
מתוק ומשובח. לאחר מכן מזג לו ספלים גבוהים של בירה 
מקציפה ותוססת, ומכאן ואילך החל להגיש בפניו בזה 
אחר זה כוסיות גדולות של מיני יין שרף שונים ומשונים.

אם אדם שרגיל בכך אינו מסוגל לשתות כה הרבה 
מסוגים שונים של אלכוהול מבלי שייפול לשכרות, על 
אחת כמה וכמה שכך ארע אצל הכומר שלא שתה מעולם. 

הוא שתה עד שהשתכר לחלוטין והחל להתגלגל 
נקרעו  המפוארים  בגדיו  ובטיט,  ברפש  באשפתות, 
והושחתו, ובקושי רב הצליחו משרתיו לגוררו לביתו שם 

שקע בשינה עמוקה.

למחרת חזרו אליו המציעים וביקשו ממנו להוציא את 
הצו האוסר על שתיית המשקאות החריפים. להפתעתם 
הרבה נענה הכומר ואמר להם: חולק אני עליכם ולדעתי 
אין כל צורך להעניש את אלו השותים, כשהם מוטלים 
באשפתות בביזיון עצום- הוא העונש הכי גדול עבורם...

***

והיו צדיקים מפרשים את לימוד הזכות שיש בסיפור 
זה: אין כל צורך להעניש יהודי שסרח וחטא, 

כי עצם החטא עצמו, הרפש והזוהמא שלו, 
הוא העונש הגדול ביותר שיכול לבוא עליו. 

הדור שהם שנים עשר השבטים הקדושים יגיעו אל 
יוסף ויתוועדו כולם יחד ויגלו את נקודת האהבה 
והאחווה שביניהם, כמו שאכן קרה לבסוף. וכך אומר 
רבי נתן: "כי אי אפשר שיהיה האמת בשלימות כי 
אם כשיתקבצו כל ישראל יחד לבחינת יוסף שהוא 
בחינת הצדיק האמת ועל כן עתה עיקר התיקון 
והתקווה הוא על ידי המתקרבים לנקודת האמת".

דרך השלום

מתוך הניסיון רב שנים עם זוגות שבאים אלי לשלום 
בית, אני יכול לומר שהפתרון של כל הזוגות הוא 
רק פתרון אחד. זוג מגיע עם מחלוקות ופערים. כל 
אחד בא עם ה"אמת" שלו. בדרך כזאת אין שום 

סיכוי לשלום.

הסיכוי היחיד והפתרון היחיד הוא ששניהם יקבלו 
מנקודת אמת חיצונית, כאשר יש להם רב, מנהיג, 
מורה דרך, ששניהם מחויבים אליו – רק כך הם 
יצילחו ויגיעו לשלום ואהבה. אלה שמוכנים לקבל 
את ההדרכה מצליחים ואלה שרוצים להמשיך לאחוז 
באמת שלהם לעולם לא יגיעו לשלום, המקסימום 

זה "הפסקת אש".

וזו כוונת רבי נתן שצריכים נקודת אמת של צדיק 
אמת. מדוע צריך צדיק? כי כאשר כולם מתאחדים 
סביב צדיק אחד, סמכות עליונה, מאחורי דגל אחד, 

אמת אחת – אז קל מאוד לגשר על מחלוקות.

ביחד ננצח – גם אחרי המלחמה

עכשיו יצאנו מתוך ימי החנוכה הקדושים. עם 
ישראל היה בסכנה קיומית לאבד את זהותו וייחודיותו 
ויהדותו, ומתוך כך איבד גם את עצמאותו כעם. 
כאשר מתתיהו הכהן הגדול קרא מי לה' אלי, הוא 
איחד את כל עם ישראל תחת מטרה אחד: לקרוא 
בשם ה' להילחם למען ה'. או אז היה כוח לעם 
ישראל לצאת למלחמה במסירות נפש מעטים נגד 
רבים ולנצח ולראות ניסים ונפלאות וגם להחזיר את 

המלכות והעצמאות לעם.

גם בדור הזה מה שנותן היום לחיילים את הכוח 
זו האמונה בבורא עולם, בעם ישראל. זה מה שנותן 
להם את הכוח בשדה הקרב, ובזכות זה אנחנו 

שומעים אינסוף סיפורי גבורה וניסים מדהימים.

וכדי שנמשיך לראות את התמונות הטובות, אנחנו 
צריכים להמשיך ולהתאחד סביב הדגל של היהדות 
ושל האמונה גם בימות שלום ושגרה. זה מה שעושה 
אותנו לעם, זה מה שמחבר אותנו לארץ ישראל, 
וזה מה שמחבר בינינו ורק מתוך האמת הזו נוכל 
לפתור את כל המחלוקות ואת כל הסכסוכים ונראה 

בינינו רק שלום ואחדות אהבה ורעות.

כי "ביחד ננצח" זה לא נכון רק לשעת מלחמה. 
"ביחד ננצח" זה נכון תמיד לכל יום בחיים. ביחד איש 
ואשתו, ביחד אחים ואחיות, ביחד שכנים וקהילות, 
ביחד עדות וסגנונות, ביחד דעות והשקפות. ורק 
בזכות הביחד הזה נזכה לפרשת "מקץ", שיגיע 
הקץ והסוף לחושך ולגלות, ונזכה לגאולה שלימה 

ביחד כל בית ישראל.

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

בברכת שבת שלום ומבורך

פרשת מקץ | 3 



לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

רבי חיים לייב 
שמואלביץ זצ"ל
ג' טבת

רבי חיים נולד בליטא בשנת תרס"ב לאביו רבי רפאל 
אלתר שמואלביץ, ראש ישיבת סטוצין. סבו מצד אמו 
היה ה"סבא" מנובהרדוק, רבי יוסף יוזל הורביץ זצוק"ל. 
בשחר ילדותו למד תורה אצל אביו שהתייתם ממנו 

בגיל צעיר. 

התמדתו היתה בלתי מצויה- למד 
ברציפות כשלושים שעות ללא הפוגה 
הוא אמר: "כל חזרה יש בה חידוש- 
אחרת אין זו חזרה" הוא העיד על 
עצמו כי היו עניינים שחזר עליהם 
אלפי פעמים עד שהתישבו על לבו! 
פעם אמר :"עצל אינו זה שאינו לומד- 

עצל הוא זה שאינו חושב"!

שם  במיר  ללמוד  עבר  חיים  ר' 
נקשרה נפשו קשר הדוק עם המשגיח 
רבי ירוחם ליבוביץ ממיר, בשבתות 
היה סמוך על שולחנו של המשגיח, 
ובמוצאי שבת היה חוזר לפניו על 

כל מה שלמד במשך השבוע ומשוחח 
איתו שעות נוספות בדברי מוסר. 

בפרוץ מלחמת העולם השניה, כל הישיבה שלמדו 
בה אז כשלוש מאות וחמישים בחורים עברה לוילנא 
והשתכנה בנוביגורוד ליד וילנא. לאחר מספר חודשים 
גרשו אותם הרוסים לעיר קיידאן, שבין קובנה לפוניבז'. 
ומשם התגלגלה הישיבה ליפן. הישיבה היתה שקועה 
בחובות ובמצב קשה של ממש מידי יום התגבר הרעב 

ואוירה של אימה נפלה על ראשם. למרות המצב הפיח 
המשגיח רבי יחזקל לוינשטיין רוח איתנה בלבבות 
הדואבים רבי חיים המשיך לומר את שיעוריו, ולא 

שינה מאומה מסדר יומו. 

בתום שנות הגלות בשנחאי שביפן, נסע רבי חיים 
באוניה האחרונה שיצאה משם, וניסה 
להגיע )גם בדרך בלתי חוקית( לארץ 
ישראל אך לא הצליח. לבסוף הוא 
השיג ויזות לבני משפחתו שעלו לארץ 
ישראל. הוא עצמו הפליג לארה"ב 
ורק אחרי שנה הצליח לעלות ארצה. 

חדש,  לפרק  הגיעה  חייו  דרך 
שנמשך שלושים ושתים שנה, של 
הרבצת תורה בישיבת מיר בירושלים. 
כל ימי חיי חמיו, עמד רבי חיים בצילו 
ונהג במידת ענוה יתרה. כאשר הגיע 
בחור חדש כדי להתקבל לישיבה, 
שלחו רבי חיים אל ראש הישיבה. 
נושא את מזוודותיו של  בדרך היה 
התלמיד במעלה המדרגות. לאחר שיצא התלמיד 
מחדר ראש הישיבה והודיע כי התקבל, שוב נשא רבי 
חיים את המזוודות והלך עמו להראות לו את חדרו. 
כאשר שאלו הבחור מה תפקידו בישיבה, השיבו רבי 

חיים: "אני השמש"...

לאחר פטירת חמיו בשנת תשכ"ה, עמד רבי חיים 
תחתיו כראש הישיבה. מאז החל לומר שיחות מוסר 

פעם בשבוע, ובמרוצת השנים נהרו בני תורה מכל 
הארץ לשמוע דברי מוסר וחיזוק מפיו.

רבי חיים היה פוקד בקביעות את קברי הצדיקים 
בארץ. הסביר רבי חיים: ככל שהנפטר היה קרוב יותר 
לדורנו, תחושת הקשר אליו גדולה יותר והתפילה על 
קברו טובה יותר. תחושה מיוחדת היתה לו ליד קבר 
"האור החיים הקודש ", שאותו היה מכנה "רבי" והיה 
מבקש ממנו שם מחילה על כך שנחלק עליו בפשט 

של כמה מן הפוסקים. 

כשחזר מקבר ה"אור החיים" וחלף ליד מצבת "יד 
אבשלום". היה עומד ומתבונן ואומר למלוויו: "איזו 
תפילה אפשר להתפלל ליד מצבה זו? אבשלום היה 
איש מושחת, רוצח, רודף... שבע דרגות צריך היה 
דוד אביו להעלותו כדי לחלצו מן הגיהנם. אומר לכם 

מה התפללתי": 

"רבונו של עולם, כשאדם אומר לחברו 'אני מוחל לך', 
אין אלה אלא מלים בעלמא. רק אבא, כשהוא אומר 
לבנו 'אני מוחל לך', מחילתו היא מחילה גמורה. ראה 
דוד המלך כמה רדיפות נרדף על ידי בנו הסורר וכמה 
צער הצטער בגינו, ובכל זאת- כאב- הוא מחל לבנו. 
רבנו של עולם! הן אתה אבינו ומחילתך מחילה. אנא 

אמור, 'אני מוחל לכם !' ".

בנר שמיני של חנוכה הסתלקה נשמתו של רבי חיים 
לשמי מרום. כל שבעים ושש שנותיו העידו עליו: "הי 
חסיד , הי עניו". כמאה אלף איש הלכו אחרי מטתו 

בדרכו למנוחת עולמים בהר המנוחות. זיע"א.

רעוא דרעוין

זו הסעודה  את סעודה שלישית כולנו מכירים- 
הנאכלת בד"כ על השובע. בזמן מנחה ועד השקיעה, 

לעוד  המקום  לנו  נגמר  כשכמעט 
כזית נוספת, אחרי טשולנט עסיסי 

מסעודת הבוקר.

אך דווקא סעודה שלישית נקראת 
"רעוא דרעוין" כלומר: הרצון שברצון. 

שזו שעת רצון מאוד גדולה.

אבל עוד לפני שנדבר על שעת 
הרצון בזמן הזה חשוב שנדע שדווקא 
שלישית  בסעודה  האכילה  עניין 

ת,  תי וכך כתוב:משמעו

מאוד לקיים סעודה שלישית" "יהא זהיר 
ע  " ו ש רצא א(, )

ן  ו י כ  : ם ע ט ה ו
זו  שבסעודה 
ה  ל ג ת מ
ד  ו ב כ
ת  ב ש ה

שהרי בכל יום אדם אוכל ב' סעודות, ולכבוד שבת 
מוסיף עוד סעודה ולכן הזהיר בזה מראה שהוא נזהר 
בכבוד שבת ואף ב' הסעודות שאכל 

הם לכבוד שבת )כה"ח רצא א(.

 ויש בזה היגיון- כי הרי בסעודה 
ראשונה ושניה אנחנו כביכול רגילים 
לאכל כל יום בגלל הרעב הטבעי 
הקיים אך ברגע שאנחנו מתאמצים 
למרות  שלישית  סעודה  לאכל 
שאנחנו לא רעבים זאת ההוכחה 
שגם סעודות ראשונה ושניה נאכלו 
לכבוד שבת ולא כדי למלא את כרסו.

ממשיך השו"ע ואומר: עצה שלא יהיה מצטער-  
והחכם עיניו בראשו שלא ימלא בטנו בסעודת הבוקר 

כדי לשייר מקום לסעודה שלישית )שו"ע רצא א(.

בשבוע הבא בעזרת השם נדון בנושא שעת הרצון 
בזמן סעודה שלישית. אם רק נדע לא נרצה לפספס.

בברכת שבת שלום ומבורך- מערכת העלון.

מוסיף והולך

סופר סת''ם

]כותב ספרי תורה, תפילין, מזוזות[, אסור לו לכתוב 

לאחר זמן מנחה קטנה, אלא אם כן הוא דחוק 
בפרנסתו, כדי לקנות בכסף צורכי שבת. ומכל מקום 
מותר להגיה את ספר התורה לפרשת השבוע של אותה 

שבת. )ילקו"י רנא(

מותר ומצוה לכתוב ולחדש דברי תורה כל היום, בין ביד 

בין במחשב. אבל העובד בהקלדה, אף שמקליד 

דברי תורה, לא יעשה כן לאחר זמן מנחה קטנה. 
)ילקו"י רנא(

הלכות שבת
מלאכה בערב שבת
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מלחמה על הבית, פרק ז'

הורים יקרים, עלינו לדעת כי מצבי חירום מגיעים תמיד 
באופן מפתיע, זה טבעם, הם עשויים ליצור לחץ ודחק 
ולשבש את שגרת חיינו, עלינו ללמוד להתמודד עם 
שינויים אלו ולעבור מתגובות של לחץ לתגובות של 
תפקוד, ממצב של חרדת מלחמה למצב של שגרת 
מלחמה. נעשה זאת ע"י שמירה על שגרה בטוחה 

ופעילויות חוויתיות, וברמה הרגשית ע"י הרגעה, יצירת 
מצב בטוח, ומענים בתקשורת נכונה. עברנו 

ב"ה את תקופת הרגיעה )הפסקת אש( 
וחזרנו לתקופת המלחמה, "מלחמה על 

הבית". בפרקים האחרונים, הנושא 
הוא "תקשורת עם הילדים בזמן 
לנהל  עלינו  כיצד  מלחמה" 
שיח המותאם למצב, ובעיקר 

בהתייחס לגיל הילדים.

יש לנו שתי ברירות

הזכרנו, שגם אם אנחנו לא גרים בקו 
עימות, וגם אם ילדינו אינם חשופים לחדשות 

ומידע חזותי, הם קולטים המון, הם רואים אותנו, הם 
שומעים את השיחות שלנו, הם מקבלים אינפורמציה 
מהרחוב, מחברים, מדמויות בוגרות מהם ועוד. הם 
לגמרי "חשופים" אך לא בהכרח מבינים. הם חשופים 
לקולות, לחרדות, לחדשות, למה קורה אצלנו ומה 
קורה אצל האוייב. ולכן התפקיד הנוסף שלנו בתקופת 

המלחמה, הוא "לתווך". 

לסנן את המידע הרלוונטי ולתווך את האינפורמציה 
הנכונה, בצורה שתיתן מענה ומידע מספק, אך לא 
תגרום לחרדות ותבהלה. ולכן, נדרש לשתף את כל 
הילדים, כל אחד לפי גילו וטבעו, מה קורה כאן? מי נגד 
מי, מי צודק ומי טועה, מיהו האויב, מי כאן הדמויות, 
מי רשע ומי צדיק, מה הולך להיות ומה נדרש מאיתנו 
לעשות. בתקופה זו יש לנו שתי ברירות: או שהילד יהיה 
מוזן ממה שהוא שומע ברחוב, או בצורה נכונה מאיתנו.

איך מסבירים לילד מציאות של מלחמה?

מעבר לנושא ההשקפתי, חובה עלינו לקחת בחשבון 
את גיל הילד, מאחר וההסבר צריך להיות תואם את 
רמת ההבנה שלו ואת היכולת שלו להכיל את העניין 
מבחינה תודעתית ורגשית. לכן, בנושא זה, אחלק את 

הילדים לחמש קבוצות גיל, כך:

א. פעוטות בגילאי 0-3, 

ב. קטנים בגילאי 3-5, 

ג. ילדים בגילאי 5-8, 

ד. ילדים מתבגרים בגילאי 8-12 

ה. בוגרים בגילאי 12-15.

דיברנו כבר על שכבת הגיל הראשונה 0-3, על שכבת 
הגיל השנייה 3-5, ועל שכבת הגיל השלישית 
ילדים בגילאי 5-8. והשבוע אנו ממשיכים 
בע"ה עם שכבת הגיל הרביעית, ילדים 

בגילאי 8-12.

ד. ילדים מתבגרים בגילאי 

 ,8-12

איך נדבר עם ילדינו בגיל 8-12 
על המצב? בשיחה עם ילדים בגילאי 
8-12 מדובר על ילדים מבינים ואפילו 
מבינים הרבה, שעם הבוגרים שביניהם ניתן 
אפילו לדבר על המורכבות של הסכסוך הערבי 
ועל מצב ניהול המלחמה מבלי ל"הסעיר" את הנפש.  
חשוב לשתף אינפורמציה רלוונטית, להדריך את הוראות 
פיקוד העורף ולשים דגש רב על בטיחות. אבל בכל 
הנושא של המלחמה, מה צה"ל עושה ואיזה מחבלים 
השמידו וכו' עלינו לענות בצורה מותאמת על פי הכלל 
הבא: מינימום של חשיפה בעייתית, העברת אינפורמציה 
רלוונטית, מידע מותאם גיל. ולכן, כאשר הילד מבין 
את המצב ושואל עליו- יש להסביר ולשקף לו את 
המידע אליו הוא נחשף וביכולתו להבין. חשוב לשקף 
לילד את המתרחש באופן פשטני אך אמיתי ומספק 
מענה. אסור לשתף את הילד בפרטים קשים לעיכול 
כמו הרוגים, פצועים, וכדו', אלא בעיקר להדגיש את 
החלקים החזקים בסיפור, אנחנו נמצאים במלחמה ה' 
יתברך עוזר לנו והחיילים שלנו מנצחים. חשוב לתת 
לילד תשובות מלאות לשאלות שהוא מעלה, גם כאשר 
הן חוזרות על עצמן. חזרה על שאלות מסייעת לילדים 
לעכל ולעבד את המידע שהם קולטים. ולכן נענה 
בצורה קצרה ממוקדת ולא נפרט מדי. בעיקר, נאפשר 

לילד לשאול שאלות ולהקשיב למה שמעניין אותו.

דוגמה אישית

באירועים כגון אלה, ילדים ומתבגרים מושפעים 
מאוד מתגובות המבוגרים ועל פיהם הם מפרשים את 

המציאות, לכן חשוב להעביר מסרים מרגיעים ומאוזנים, 
ולתת מידע ענייני המותאם לגיל הילד.  עלינו להסביר 
לילדים ולמתבגרים את ההנחיות בצורה עניינית ורגועה 
ככול האפשר. חשוב שאנחנו נהווה דוגמה למילוי קפדני 
של הנחיות אלה. הילדים ירגישו יותר בטוחים ומוגנים, 
כשיראו שהוריהם והמבוגרים האחראים האחרים, עושים 

ככל יכולתם להגן על עצמם ועל ילדיהם. 

הרגעה, חיבוק ולממ"ד

עלינו לאפשר לילדים לקבל מידע אמיתי למצב או 
אנו נמצאים, לא להעלים מידע שהילד יכול להשיגו 
לבד, לא לגרום לו להפתעה ולצפות שבזמן אמת נדע 
מה להגיד. עליו לעשות הכנה מראש בצורה יעילה 
ובטוחה לכל תרחיש מציאותי. גם ילד בגיל 10 צריך 
הוראות הפעלה. נגיד לו: "המלחמה חזרה, הצבא תוקף 
את המחבלים וייתכן שהם ישגרו עלינו שוב טילים, אני 
דורש ממך להיות תמיד בקרבת הבית, ולעדכן אותי 
על יציאה מהבית. במידה וישגרו עלינו טילים, תהיה 
אזעקה. אתה צריך לדעת מה לעשות וכו'... אם אתה 
בבית, אז אחבק אותך ואקח אותך מהר לממ"ד/מקלט" 
חשוב לארגן ביחד עם הילדים את המרחב המוגן על 
מנת לאפשר להם תחושת שליטה ובטחון. מומלץ 
לדבר על כל תרחיש, במילים פשוטות וברורות ללא 
דרמטיזציה מיותרת. חשוב להדגיש שכוחות הביטחון 
עושים את המיטב על מנת לשמור על ביטחוננו, ואנו 

מאמינים בה' יתברך שלא יאונה לנו כל נזק.

בזמן אזעקה

בזמן אזעקה, שומרים על קרבה פיזית. נוכחות הורה 
וקרבה פיזית הן הפעולות הבסיסיות ביותר להרגעת 
ילדים בכל גיל. חשוב לשמור על קשר עין, מגע יד, 
ישיבה קרובה, חיבוק וליטוף באופן המותאם לגיל.  מותר 
לפחד, לבכות, לרעוד. כל אלה תגובות גופניות טבעיות. 
זו הדרך של הגוף להרגיע את עצמו. אל תיבהלו מזה 
ואל תמנעו מהם לבטא את עצמם דרך הגוף, הרגש 
או המילים. בזמן זה, חשוב לקרוא תהילים ולהתפלל 

להצלחת עם ישראל.

המשך בע"ה בשבוע הבא

בדיחות הדעת

שופט שואל את הנתבע: "למה הרבצת לתובע?" 
עונה הנתבע: "כי לפני שלוש שלוש שנים הוא קרא 
לי היפופוטם." שואל השופט: "אז מדוע הרבצת לו רק 
היום?" עונה הנתבע: "כי אתמול הייתי פעם ראשונה 

בגן חיות וראיתי מה זה היפופוטם".

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 
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אבל אשמים אנחנו

מעשה במשפחה חרדית, מצויינת. ובמשפחה דומה, נוספת. לאחת מהן ירד ילד 
מהדרך ולשניה ירדה ילדה. 

הילדים היקרים הללו, עזבו הכל, לא קיימו אף מצווה, אבל לאורך כל השנים, גם 
שהתרחקו מהדרךדבר אחד ויחיד הם שמרו באדיקות, הם שמרו שבת!

והגיע יום שמחת תורה, המסיבה הגדולה ברעים. הבחור והבחורה, התלבטו רבות 
האם לנסוע למסיבה המתקיימת בשבת או לוותר.

לאחר דין ודברים, הוחלט לנסוע לפני שבת ולא לחלל שבת בעצמם, אלא רק 
ליהנות מחילול שבת של אחרים..

ההורים כואבים, מנסים למנוע מהם להפסיד את המצווה היחידה עליהם הם 
שומרים, אך ללא הצלחה. הילדים נוסעים לדרום ביום שישי, מוכנים למסיבה.

שבת בבוקר, חג שמחת תורה 6:30

אזעקות שוברות את השקט של הבוקר, 
המסיבה נקטעת באיבה כשאלפי מחבלים 
נכנסים לשטח ומתחילים לפגוע בכולם. 

והנערים המדוברים? נסים על נפשם, 
בורחים ככל אשר נשאו אותם רגלם. הרחק 
מהאזעקות, הרחק מהמחבלים אך ללא 
הצלחה. קבוצת מחבלים תופסת אותם 

והם מתכננים לרצוח אותם.

הכל  זה  לבכות,  מתחילה  הבחורה 
באשמתינו, מגיע לנו! חיללנו שבת פעם 

אחת וכבר נענשו..

הבחור, מסכים איתה - אנחנו אשמים 
בזה, למה לא הקפדנו לשמור שבת כמו 

שעשינו עד עכשיו.

י  ב ר ע ה שומע אותם - מה אמרתם?! הוא שואל.ו

אומר לו הבחור בבכי, זה שבת היום, אנחנו תמיד שומרים שבת, רק השבת הזו, 
זו הפעם הראשונה שחיללנו שבת וזה העונש שלנו...

מסתכל עליו המחבל בעיניים מופתעות ואומר ״אני עבדתי פעם בישיבה, אני 
לא פוגע ביהודים ששומרים שבת, יש להם אור מיוחד ואני לא רוצה לפגוע בהם, 

ברחו עכשיו, כי לא נחוס יותר״. 

היום יש לנו קורסי הכנה לריאיון עבודה, איך לעשות רושם, איך 
לכתוב קורות חיים, איך להדגיש את מעלותיך וכשרונותיך ואיך 
לזקוף כל הצלחה לזכותך... זה כל כך הפוך מהשכל של האמונה. 
האמונה אומרת "לענווים ייתן חן". דווקא אלה שיודעים שהכול מאת 
ה' ואינם מתפארים בגדולות – להם ישנו חן מיוחד שגורם לאנשים 

לבחור דווקא בהם.

בפרשה שלנו אנחנו רואים את התכונה הזו אצל יוסף הצדיק. הוא 
כבר שנים בכלא, ללא זיק של תקווה. ופתאום, לאחר שתים עשרה 
שנה, הוא מקבל את הזדמנות חייו. פרעה המלך עומד בפני בעיה 
קשה מאוד, אף אחד מאנשיו וחכמיו ומכשפיו אינו מצליח לפתור 

את חלומותיו. כולם מנסים ואף אחד לא מצליח.

פרעה כבר כמעט מיואש. והנה הוא מקבל המלצות חמות על 
הנער העברי, פותר החלומות, שיש לו גם "קבלות", הצלחות מוכחות.

יוסף מקבל הזדמנות חד פעמית. הוא הולך לעמוד מול המנהיג 
הגדול ביותר באותה תקופה, הוא יכול להשיג כבוד ומעמד. היינו 
מצפים מיוסף שבפגישה עם פרעה יציין את הניסיון והכישרון שלו, 
וידגיש את מעלותיו והצלחותיו, שלפחות ינסה לעושת קצת רושם.

אבל יוסף הצדיק, הוא מופת וסמל של אמונה. כשפרעה אומר 
לו "שמעתי עליך דברים טובים מאוד". יוסף מיד מבטל את עצמו 

ואומר: "בלעדי! אלוקים 
יענה את שלום פרעה". 
זה לא אני, זה רק בורא 
העולם. אני לא יכול 
לעשות כלום, אני לא 
יודע לפתור חלומות, 

זה רק בורא עולם.

אדיר  מסר  וזה 
את  לחיות  לכולנו: 
לחיות את  האמונה. 
היחידה  המציאות 
שייך  הכול  שהכול 
לא  דבר  שום  לה'. 
שייך לנו. לא לזקוף 
את ההצלחות לעצמנו, 
לא להתפאר במתנות 
נותן  עולם  שבורא 
לנו. לחיות תמיד את 
האמתית  התחושה 
שליחים  רק  שכולנו 

של בורא עולם.

ודווקא מתוך הענווה 
לבורא  וההתבטלות 
הצדיק  יוסף  עולם, 

לא התמנה להיות רק ראש פותרי החלומות של מצריים, אלא 
להיות משנה למלך! הוא נהיה האדם הבכיר ביותר בכל מצריים! 
"בלעדיך לא ירים איש את ידו ואת רגלו". כי סוד ההצלחה האמתית 
הוא להיות מחובר תמיד לה', כמו שאומר רבי נחמן בספר המידות: 

"התחבר למצליח ותצליח".

שבת שלום.

מצוי ומשגיח
סיפורי השגחה פרטית

מידה טובה
התורה- ספר לימוד לחיים

הרב נתן ארוש
בנו של הרב שלום ארוש 

שליט"א

"להניח את הברכה בביתכם"
ערב מחזק, מעצים ומלא 

ישועות אצלכם בבית
052-6672221 

02-5308000

תתארגנו, אנחנו מגיעים עד אליכם!
רוצים חיזוק אצלכם בשכונה? או אפילו חיזוק עם קומץ שכנים?

אנחנו כאן! 02-5308000 | 052-6672221
)*מגיעים לצפון ולדרום, ללא עלות(
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החיסרון הוא הייתרון

אם נשים לב, בתורה הקדושה ובמאורעות המסופרים בה נראה שלא פעם ולא פעמיים 
בחר הבורא דווקא באנשים בעלי חסרונות שיפעלו ישועות לעם ישראל: משה רבנו היה כבד 
פה וכבד לשון- במילים שלנו, הוא היה מגמגם ולמרות זאת בחר בו ה' לגאול את עם ישראל. 
כך גם שמשון הגיבור היה חיגר- צולע, ולמרות זאת נלחם בפלישתים בגבורה. דוד המלך 
היה נמוך קומה, ובתחילת חייו היה מבוזה מבין כל אחיו. ודווקא הוא הכניע את גוליית. אביי 

האמורא שמוזכר בכמעט כל דף בגמרא היה יתום מאב ומאם כבר ביום היולדו.

מדוע זה כך?

שאלה טובה אך ברור שהנסיונות של האדם אינן מורידות אותו וכן לא מונעות ממנו את 
הגדלות, בדיוק להיפך- הנסיונות שבאים על האדם מביאים אותו להתעלות רוחנית שלא היה 
מגיע אליה ללא הניסיון. וזאת מכיוון שהנסיונות של האדם מביאים אותו לענווה וכך הוא סומך 
רק על ה' שיעזור לו הוא מתפלל לבורא עולם ומייחל לישועתו כי הוא יודע- "אמנם אני כלום 

אבל בורא עולם יכול להושיע אותי", וכמובן שה' עוזר לו וכך מתעלה באמת.

זאת אומרת שהחולשה של האדם זה הכלי איתו האדם יכול להתעלות ולהגיע לדרגות 
גבוהות ברוחניות וכן בעניינים אחרים כמו להצליח בלימודים.

זוכה פרשת ויצא: חיים ריחניאן, ירושלים.זוכה פרשת תזריע מצורע: גבריאל פנחסוב, רכסים.

תשובה: תמונה עתיקה מקבר יוסף הצדיק בשכם.

al5308000@gmail.com :פתרונות יש לשלוח עד יום שני למייל
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון
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בעזרת ה' ע"י התפילות שלנו נזכה בקרוב לגאולה שלימה ברחמים!

רבי נחמן מברסלב אמר:  שעיקר כלי המלחמה של 
היהודי זה התפילה!

תפילות על המלחמה:

ריבונו של עולם, אנחנו בוטחים רק בך וסומכים 
רק עליך שאתה תלחם לנו ואתה תנצח ותכניע 
את כל אויבנו, תאבד את כל הקמים עלינו לרעה! 
ותשמור את כל החיילים והאזרחים של עם ישראל.

אבא שבשמיים, אנחנו זוכרים כל יום את השואה 
שהייתה ביום שמחת תורה, ערפו ראשים, חיללו 
את בנות ישראל, הרגו ושרפו משפחות שלמות 
באכזריות גדולה. אבא שבשמיים, אנחנו מבקשים 
עכשיו גאולה! גלה את כבוד מלכותך בכל העולם! 
תביא לנו את משיח בן דוד ותבנה לנו את בית 

המקדש!

אבא שבשמיים, רחם עלינו ועל כל בניך היהודים 
בכל מקום שהם וזכה אותנו להאמין ולבטוח ולסמוך 
רק עליך ונזכה לדעת שאתה אוהב אותנו ורוצה 
ויכול להושיע אותנו ולגאול אותנו גאולה שלמה.

ריבונו של עולם, רחם על כל היהודים השבויים ותן 
להם אמונה שלמה ובטחון שלם שאתה אוהב אותם 
ושומר עליהם ותחזיר אותם לביתם חיים בריאים 
ושלמים. אבא שבשמיים, רחם על כל משפחות 
השבויים והנעדרים ותן להם אמונה שלימה ובטחון 
שלם להאמין שאתה אוהב אותם ואתה שומר חזק 

על כל יקיריהם הנמצאים בשבי.

אבא שבשמיים, תרפא את כל הפצועים בגוף 
ובנפש ועשה שכל חולי עמך ישראל יזכו לרפואה 
שלמה וחיים ואריכות ימים ושנים בטוב ובנעימים.

ריבונו של עולם, תעשה שכל עם ישראל וכל 
החיילים שלנו יבטחו ויסמכו רק עליך, ולא על שום 
אומה או נשיא או הבטחות של בני אדם ושכל 
החיילים שלנו ילחמו רק בשם ה'. אבא שבשמיים, 
רחם עלינו ותציל את כל עמך ישראל מכל מחשבה 
או דיבור של כוחי ועוצם ידי ומכל מחשבה של 
גאווה ונקמה, ונזכה לדעת ולזכור שאתה היחידי 
שיכול ללחום ולנקום את נקמת דם עבדיך השפוך.

אבא שבשמיים, רחם עלינו ותשמיד ותכלה את 
כל אויבנו ואת כל מבקשי רעתנו ותעשה ניסים 

"שכל החומר נפץ והתחמושת שיש להם יתפוצץ 
עליהם וחרבם תבוא בליבם"

אדון העולם, תעשה שכל היהודים יבטחו בך 
ואימה  יהודי פחד  יהיה לשום  בשלמות ושלא 

מהאויב, ונזכה ליראת שמים וליראת חטא.

ריבונו של עולם, שמור על בניך אהוביך ותציל 
אותם מהצפייה במראות הזוועה במדיה שזה הורס 

את הנפש ומחדיר יראות נפולות ועוד.

אבא שבשמיים, אתה תלחם לחיילים שלנו ותהרוג 
את כל המחבלים ואת כל החיילים של האויב , 
ותשמור את כל חיילנו מכל הסכנות, שאף אחד 
לא יפצע וכל שכן שלא ייהרג וכולם יחזרו חיים 
בריאים ושלמים. אבא שבשמיים, רחם על החיילים 
שלנו ותן להם אמונה שלמה רק בך שאתה אוהב 

אותם ושומר עליהם.

ותן לחיילים שלנו כוחות בגוף ובנפש ויזכו לעוז 
וגבורה ויבטחו רק בכוח שלך ה' יתברך שאתה שומר 

עליהם מכל רע ואתה תלחם להם.

ריבונו של עולם, תעשה עימנו ניסים ונפלאות כמו 
שעשית לאבותינו ביציאת מצרים ובימי יהושפט 

המלך ובימי חזקיה ובימי פורים וחנוכה ועוד.

אבינו אב הרחמן, תושיע את עמך ישראל ישועה 
שלימה, ותעשה שכל השונאים שלנו וכל מבקשי 
רעתנו "תיפול עליהם אימתה ופחד ויהי רצון שימותו 

כל השונאים מרוב פחד"

אבא שבשמיים, אתה תלחם לנו, שכל הטילים 
והרקטות והקטיושות וכל מה שיורים לעבר ישראל 

אתה תכוון את זה שיפלו על כל אויבנו.

שנזכה לצאת מהמלחמה הזאת ישירות לגאולה 
ולא נחזור לשגרת החיים הרגילה בגלות.

שכל היהודים בעולם יעלו לארץ ישראל וידעו 
שזה המקום הכי בטוח עבורם.

תודה והודאה לבורא עולם:

אבא שבשמיים, מודים אנחנו לך שאתה שומר 
על עם ישראל מכל צרה, תודה לך ה' יתברך על 
כל טיל שלא פוגע בנפשות ישראל, ואנא תעשה 

שמעכשיו כל מה שיזרקו עלינו תכוון שזה ייפול 
על כל האויבים שלנו.

אבא שבשמיים, תעשה שכל עם ישראל יזכו 
להתקרב לעבודת התודה והודאה ויזכו להודות לך 
על הכל! גם על הטוב וגם על הרע ויזכו להיוושע 
בכוח התודה מכל צרה וצוקה מכל נגע ומחלה ויזכו 
לחיות חיים טובים ומאושרים! יהי רצון שתמיד 
יספרו ויזכירו את גדולת ואהבת הבורא יתברך שמו.
שכל היהודים וכל בני העולם יראו ויתבוננו בניסים 
שאתה בורא עולם עושה איתנו בכל רגע ורגע ותמיד 
נזכה להכיר לך טובה ולומר לך תמיד תודות שירות 
ותשבחות וידברו על נפלאות ה' בכל כלי התקשורת. 

תפילות לחזרה בתשובה שלמה:

ריבונו של עולם, תחזיר את כל עם ישראל בתשובה 
שלימה מאהבה בלי ייסורים, ויתגלה מלכותך בעולם 
מתוך כבוד ולא מתוך פחד. שנזכה שכל עם ישראל 
יהיה מאוחד בלב אחד ותמיד נזכור שזה הכוח שמירה 

הכי חזק שלנו.

שכל עם ישראל ידעו ויאמינו שכל הכוח שלהם זה 
בפה וישתמשו בכוח הזה ע"י תפילות, התבודדות, 
וקריאת תהלים, לימוד התורה, שמירת הלשון מלשון 

הרע ורכילות וניבול פה.

הזכרים מעם  עולם, תעשה שכל  ריבונו של 
ישראל יזכו בכל יום לקבוע עיתים ללמוד את 
התורה הקדושה ושכל התלמודי תורה, הישיבות 
והכוללים ושיעורי התורה לא יפסיקו או יחלשו 
בעקבות המצב, אלא אדרבה שהכל יגדל ויצליח 

כי התורה מגינה ומצילה אותנו מכל צרה.

ריבנו של עולם, זכה את כל עמך ישראל להתקרב 
לעבודת התפילה וההתבודדות. וכולם יזכו לעשות 
כראוי  התבודדות  לפחות שעה אחת  יום  בכל 

בשלמות.

ריבונו של עולם, תעשה שכל עם ישראל יזכו 
להתקרב אך ורק לצדיקי אמת ולקיים את כל 
עצותיהם, ותציל את כל עמך ישראל ממנהיגים 
של שקר, ותקיים בנו חכמי ישראל, ותן בריאות 
ואריכות ימים ושנים לכל הצדיקים ותן להם הצלחה 

וסייעתא דשמיא בכל מעשי ידיהם הטובים.

ריבונו של עולם, תעשה שכל בנות ישראל תלכנה 
תמיד בצניעות, ותהיינה צנועות מכל הבחינות. ושכל 
בני ישראל יזכו להיות קדושים וישמרו את העיניים 
ואת המחשבה ואת הדיבור. ושתפסק ההתבוללות 

של עם ישראל בין העמים.

ריבונו של עולם, תעשה שכל עם ישראל יהיו 
בריאים בגופם ובנפשם. יהי רצון שכל עמך ישראל 
יהיו נקיים מכל התאוות וההתמכרויות, מסמים, 
אלכוהול, סיגריות, הימורים, ניאוף, אינטרנט פרוץ 
וכו' ולכולם יהיו רק מכשירים כשרים. ריבונו של 
עולם, תעשה שכל עם ישראל יזכו לשמור את כל 
השבתות והימים טובים כהלכתם ויאכלו תמיד 
רק אוכל כשר וישמרו טהרת המשפחה. ריבונו 
של עולם, תעשה שכל הגברים בעם ישראל מגיל 
שלוש עשרה ומעלה, כולם יניחו בכל יום תפילין 

כשרים ומהודרים.

תפילות על עם ישראל
מאת הרב שלום ארוש שליט"א
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